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中文摘要 

近年來國際金融因次級房貸、金融風暴與歐洲主權債務問題 (簡稱歐債問題)

席捲全球經濟體系，讓全球的金融專家及學者必須積極面對資本適足率、流動性

不足與信用風險衡量與管理等問題。本研究之主要目的在銀行從業人員應以誠信

原則面對自己所扮演的角色，不該輕忽授信品質甚至降低審核門檻來追求業績，

更不應該在業績掛帥下扭曲市場機制產生劣幣趨逐良幣，而使逾放風險提高。 

本研究樣本取自為某商業銀行大高雄地區不動產貸款戶，研究樣本期間為

2004 年至 2010 年共 7 年，繳息正常戶之正常件數共 150 件，逾期繳息超過 1 個月

以上之違約戶 30 件合計共 180 件，並採用羅吉斯迴歸分析進行實證分析，了解影

響房貸授信風險的主要因素。實證研究結果顯示年齡、婚姻狀況及保人等三個變

數，其顯著性小於 5%的顯著水準，意謂此三個變數會對房貸違約造成影響。年齡

的檢測參數得知為正向，說明年齡愈大其會違約的機率愈高；婚姻狀況的參數為

負向，說明未婚者違約的機率愈高；保人的參數為正向，說明無保人的違約機率

愈高。另外，性別、收入、職業、教育程度及案件類別，其顯著性大於 5%的顯著

水準，未達顯著，意謂此五各變數對違約不會造成影響。 

 

關鍵字：信用風險、房貸違約、羅吉斯迴歸分析
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Abstract 

Due to the subprime mortgage, financial crisis and European debt crisis recently, 

the financial managers have to active face and manage capital adequacy ratio, illiquidity 

and credit risk measures. The objective of this study is that bankers should be honest 

rather than ignore the credit quality and pursuit sales to reduce the required thresholds; 

otherwise it would lead to default mortgage loan and non-performing loans ratio 

increase.  

In view of that, the samples of this paper come from the mortgage loans in case of 

domestic commercial bank in Kaohsiung. The data covers from 2004 to 2010, with 

totally 7 years, including 150 normal samples and 180 delinquency samples. We use 

logistic regression to analyze influential factors on the default mortgage loan. 

According to the empirical results, the variables of the age and marital status of the 

borrower and the sponsor affect the default mortgage loan at a significant level of 5%. 

On the other hand, sex, income, occupation, level of education and case category fail to 

influence the default mortgage loan at a significant level of 5%. 

Keywords : Credit Risk, Default Mortgage Loan, Logistic Regression 
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